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»بازی را بک��ش« هم می تواند 
یک فیلم فوتبالی ارزیابی شود و 
در ردیف کارهایی مثل »بیرو« 
و »پرویزخ��ان« ق��رار بگیرد و 
هم می تواند فیلمی به  حساب 
بیاید درب��اره قمار و مافیای آن 
و تبعات هولناکی که پشت این جریان است؛ چیزی که قبلًا 
در س��ینمای ایران با فیلم »تومان« نمونه ای از آن دیده شده 
بود. این فیلم در شمال کشور روایت می شود و ماجرای آن بین 
تیم ه��ای فوتبال آن حوالی می گذرد. یک مربی فوتبال به نام 
موس��ی برادرش را در س��انحه ای ورزشی از دست می دهد اما 
وقتی پیگیر ماجرا می شود و می خواهد راز این مرگ را بفهمد، 
سر از جاهای عجیبی درمی آورد؛ طوری که انگار فقط خودش 
از کرانه این توفان دور بوده و بقیه همگی دامن ش��ان تر شده 
است. این نخستین فیلم محمدابراهیم عزیزی در سینمای بلند 
داستانی است که فیلمنامه اش را به همراه همسرش خانم لادن 
ش��یرمرد نوشته است. آنها ابتدا می خواستند یک فیلم کوتاه 
درباره اتفاقات بین 2 نیمه فوتبال در رختکن بسازند که خانم 
شیرمرد به خبری فوتبالی درباره یک سانحه ورزشی برخورد 
و از پیوند این موضوع با مساله شرط بندی و تبانی، ایده »بازی 
را بکش« شکل گرفت. محمد بحرانی، همان صداپیشه معروف 
جناب خان، این فیلمنامه را به دست مصطفی کیایی رساند که 
خودش هم قبلاً در فیلم هایی مثل »خط ویژه« و »بارکد« سراغ 
مسائلی در ارتباط با فساد اقتصادی رفته بود. مصطفی کیایی و 
برادرش محسن، تهیه کنندگی این فیلم را قبول کردند و خود 
محسن، به همراه محمد بحرانی، وارد فهرست بازیگران آن شدند. 
البته فیلم در ابتدا با اسم »توتو« کلید خورد و بعدها اسمش 
به »هجده قدم« تغییر کرد و نهایتاً شد »بازی را بکش«. هدی 
زین العابدین، متین حیدری نیا و پوریا رحیمی سام هم تعدادی 
از بازیگران دیگر این کار بودند و فیلم، در بخش مسابقه فجر 
چهل وسوم پذیرفته شد. این فیلم از 17 اردیبهشت امسال روی 
پرده رفت. گفت وگو با محمدابراهیم عزیزی، کارگردان این فیلم 
را در ادامه می خوانید که ابتدا درباره ورودش به سینمای بلند 
داستانی و مشکلاتی که در این راه داشت صحبت کرده و پس 
از آن حین ش��رح چگونگی انجام تحقیقات برای ساخت این 
فیلم، به نکاتی درباره فساد در پشت پرده دنیای ورزش اشاره 
کرده اس��ت. عزیزی فیلم خودش را صرفاً ورزشی نمی داند و 
آن را برآم��ده از یک دغدغه اجتماعی ارزیابی می کند. او روی 
بیرون بردن دوربین فیلمس��ازان از تهران هم تأکید می کند و 
گله  هایی درباره مهجور ماندن سینمای اجتماعی و سختی کار 

در این حوزه دارد.
***

 آقای عزیزی! از آنجا كه شما فیلم اول تان را ساخته اید و 
ممکن است آشنایی كمتری نسبت به خود شما وجود داشته 
باشد، اجازه بدهید ابتدا درباره بیوگرافی تان سوال كنم. متولد 

چه سالی هستید و در كجا به دنیا آمدید؟
من متولد 1۳۶۴ هس��تم در ش��مال کش��ور، پل  سفید 

مازندران.
 فیلم ش�ما در فضای گیلان اس�ت و تصور می كردیم شما 

هم گیلانی باشید.
نه! فیلم در گیلان است ولی من متولد پل سفید هستم. 
خانم شیرمرد که همسرم هستند و در نگارش فیلمنامه همکار 

بودیم، گیلانی هستند.
 قبل از »بازی را بکش« چه كارهایی در سینما انجام داده 

بودید؟
من فارغ التحصیل رش��ته هنرهای نمایشی در دانشکده 
هنرهای زیبای دانش��گاه تهران هس��تم. فوق لیسانسم هم 
کارگردانی تئاتر بود و در دوره دانش��جویی، در تالار مولوی 
و جاه��ای دیگ��ر کلی تئاتر کار کردم. بعد ش��روع کردم به 
 ساختن فیلم کوتاه. حدود 7 الی 8 فیلم کوتاه ساخته ام که
 ۳ الی۴ موردش قابل عرضه بود و در جش��نواره فیلم کوتاه 
تهران و جشن خانه سینما شرکت دادم. ۴-۳ مورد دیگر هم 
فیلم هایی بوده که برای تجربه گرایی ساختم. مستند هم کار 
کرده ام، برنامه تلویزیونی و برنامه اینترنتی هم ساختم. به علاوه 
می نوش��تم و با رادیو، البته با اسم دیگران یکسری کارهایی 
انجام دادم که زیاد قابل عرض نیست. آنچه قابل عرض برای 
شماس��ت، همان سابقه دانشگاهی است که اگر مهم باشد، 
می توانم بگویم رتبه تک رقمی کنکور هستم. در کارشناسی 

رتبه 12 و در کارشناسی ارشد رتبه ۹ بودم.
 با این س�ابقه چرا زودتر فیلم اول تان را در سینمای بلند 

نساختید؟
خیلی دوس��ت داشتم این اتفاق بیفتد اما خب این همه 
سال، عزیزکرده هایی جلوتر از ما بودند. خودتان بهتر جواب 
این سوال را می دانید و ا طلاع دارید که بخش عظیمی از این 
مساله و وارد فضای حرفه ای شدن را روابط تشکیل می دهد 
نه ضابطه. اگر همه چیز مبتنی بر رابطه بود، از رتبه یک تا 
8 هم��ان کنکور، از من آدم های باس��وادتر و درجه یک تری 
بودند که هر کدام شان الان دارند در بهترین دانشگاه های دنیا 
سینما و تئاتر می خوانند؛ از اروپا گرفته تا آمریکا و کانادا. اگر 
همه چیز ضابطه مند می بود، این همه فارغ التحصیلی که از 
من آدم بهتری هم بودند، طوری نبود که الان یا بیکار باشند 
یا س��راغ مش��اغل بی ربط بروند. اینکه چرا زودتر این اتفاق 

نیفتاد برمی گردد به اینکه تو باید یک مسیری را پیدا کنی و 
بالاخره یک تهیه کننده پیدا بشود و آن فیلمنامه ای که نوشتی، 
دغدغه اش باشد. یعنی خودش دلش بخواهد در این حوزه کار 
بکند. کلی موضوعات دیگر هم هست که برای خودش یک 

فیلم است و لابد داستان جالبی می شود.
 پس ممکن اس�ت این طور باشد كه قبلا ایده های دیگری 
برای نخستین فیلم بلندتان داشتید و دست تقدیر شما را 

به سمت »بازی را بکش« كشاند؟
ه��ر آدمی وقتی در این راه قدم می گذارد، چه نوش��تن 
باش��د چه کارگردانی، در لپ تاپش کلی ایده نوش��ته شده، 
تایپ ش��ده و ثبت ش��ده دارد که هیچ کدام به مرحله اجرا 
نرسیده اند. درباره من یک بخش دیگر ماجرا به نویسنده کار، 
خانم شیرمرد که همسرم هستند برمی گردد. ما در آرشیومان 
فیلمنامه و طرح برای فیلمنامه یا طرح برای نمایشنامه خیلی 
داریم و یک بخشی  از آنها به فیلمنامه کامل تبدیل شدند. 
س��ریال هایی داریم که ۶-5 قسمت اول شان نوشته شده و 
خیلی چیزهای دیگر. اینکه انتخاب کنیم وارد موضوع فوتبال 
بشویم، برمی گردد به یکسری دغدغه های درونی و آشنا بودن 
ما با این قضیه. چون جغرافیای قصه در شمال کشور است، ما 
بالطبع با این موضوع خیلی مواجه بودیم و فقط کافی است 
بیرون از منزل تان یک سرکی در کوچه پس کوچه هایی بکشید 
که عمدتا در آنها سرک کشیده نمی شود. آن وقت می توانی 
قصه های مختلفی از آدم های مختلف کشف کنی که عجیب 
و غریب است و وقتی ما با این موضوع مواجه شدیم، تبدیلش 

کردیم به یک قصه.
 شما خودتان اهل فوتبال هم بودید؟

بله! من خودم س��ابقه فوتبالی دارم و در دوره نوجوانی و 
جوانی به شکل حرفه ای بازی می کردم.

 اگر ایده »بازی را بکش« بخت فیلم شدن را پیدا نمی كرد، 
باز هم ایده های دیگری كه می خواستید بسازید فوتبالی بود؟

من قبل از »بازی را بکش«، یکی دو بار تلاش کردم و با 
یکی  دو نفر هم ارتباطی برقرار کردم که یک فیلم بلند بسازم 
ولی به نتیجه نرسید و حالا دلایلش خارج از این بحث است. 
بعد گفتم بیخیال، بروم و دوباره یک فیلم کوتاه بسازم. ایده ای 
که برای فیلم کوتاه در ذهنم بود، یک روایت 15 دقیقه ای بین 
2 نیمه در رختکن یک تیم فوتبال بود. من چون آن فضا را 
تجربه کرده بودم، می دانستم فضای بسیار عجیب و ملتهبی 
است و هزار و یک جور گپ و گفت رد و بدل می شود. این را 
با خانم شیرمرد مطرح کردم و گفتم بیا روی این موضوع کار 
کنیم. اگر هم فیلم نشد، حتی شده نمایشنامه اش می کنیم 
و یک تئاتر را می توانیم با آن به اجرا ببریم. در همین پروسه 
پژوهش��ی که زحمت آن افتاد روی دوش خانم شیرمرد، با 

ولی یک مس��اله خیلی مهمی که همیشه دیده بودیم 
خیل��ی راحت از کنارش عبور کرده بودیم 

مواجه ش��دیم که قضیه مربوط بود به 
مرگ بر اثر حادثه ورزشی.

 من فکر می كردم شما اول با مساله 
قمار برخورد كردید.

اساسا مساله قمار را ما دیده بودیم. 
از قمار بالاتر، در فوتبال تبانی را دیده 
بودیم و می دانستیم وجود دارد اما اول 

توجه مان را مس��اله مرگ بر اثر حادثه 
ورزشی جلب کرد. خانم شیرمرد چنین 

خب��ری را نش��ان داد و گفت این را 
ببین. دیدم و جست وجو شد که این 

پرونده به کجا رسید. یک پرونده 
دیگ��ر را ه��م در ورزش رزمی 
مطالعه کردی��م و یک پرونده 
دیگر در ورزشی دیگر. دیدیم 
کار دارد ی��ک جان دراماتیک 
می گیرد که می ش��ود رویش 
کار کرد و به یک قصه رسید. 
به موازاتش م��ا با پدیده های 
مختلفی که در فوتبال وجود 
داشت مواجه شدیم و رسیدیم 
ب��ه بال دوم ماج��را و آن هم 
قمار و تبانی و ش��رط بندی 
در فوتبال بود. دیدیم بله در 
فوتبال شرط بندی و تبانی 
می کنن��د. در این س��مت 
ماجرا که دنبال این بودیم 
ببینیم مرگ بر اثر حادثه 
ورزشی چطور به قتل عمد 
تبدیل می شود، یک سری 
مش��اوره هایی گرفتیم و 
چیزهای��ی را فهمیدیم 
که اگر در پس آن حادثه 
ورزشی، قصد و غرضی 

موجود بوده باش��د و این 
اثبات ش��ود، آن موضوع 
از ذیل عنوان مرگ بر اثر 

حادثه ورزشی خارج می شود 

و تبدیل می شود به یک وجهی از قتل. ما دیدیم در بعضی 
مسابقات فوتبال بازیکنان با هم تبانی می کنند و مثلا یکی 
به دیگری می گوید از قصد روی من خطا کن یا از قصد من 
روی تو خطا می کنم. همین باعث شد این 2 بال به هم پیوند 

بخورد و یک خط سیر داستانی شکل بگیرد.
 اینکه بعضی جاها نوشته اند این فیلم بر اساس یک داستان 
واقعی اس�ت، درست است یا عینا چنین چیزی رخ نداده و 

صرفا داستان  شما واقع گراست نه بر اساس واقعیت؟
ببینید، عین این ماجرا که یک آدمی برادرش بر اثر سانحه 
ورزشی فوت کرده باشد و این فرآیند را طی کرده باشد، بله 
رخ داده. این یک بخشی از واقعیت است. بخش دوم که یک 
بازیکنی روی بازیکن دیگری خطا کرده و آن خطا منجر به 
جرح بسیار شدید شده هم بخش دیگری از واقعیت است. یعنی 
2 بال ماجرا بر اساس واقعیتی که در پیرامون ما وجود داشت 
و با آنها مواجه شدیم انتخاب شده و ما آنها را پیوند زدیم. من 
خودم اوایل دهه 80، یک بار توی سالن داشتم فوتبال بازی 
می کردم که جلوی چشم من یک بازیکن افتاد روی زمین و 
فوت کرد. خیلی راحت! این واقعیت چون در شهرستان اتفاق 
می افتد، هیچ جا درباره اش حرف  زده نمی شود. این هم که 
بازیکنی روی بازیکنی دیگر به عمد و با تبانی خودش خطا 
کند، چیز واضحی است که وجود دارد و نیازی نیست که من 

اصلا درباره اش سند رو کنم. 
 وقتی شما می خواس�تید همین واقعیت را نشان بدهید، 
یعنی با ش�بکه غول آسایی از آدم ها كه دست های مختلف 
دارند طرف می شوید؛ موقع تحقیقات یا در مراحل دیگر كار 

مشکلی برای شما درست نمی شد؟
چرا! ما بسیار با این نوع مسائل مواجه بودیم. خصوصاً در 
جاهایی که می رفتیم که تحقیق و نگارش کنیم و حرف بزنیم 
خیلی می ترسیدند. مثلا در قهوه خانه ها یا جاهای دیگر. آن 
آدم ها فوتبالیست بودند و از بقیه دوستان شان می ترسیدند و 
یک عده هم بودند که اصلا هیچ کاره بودند و سعی می کردند 
س��کوت کنند چون قدرتی که آدم های اهل این تبانی ها به 
دس��ت می آورند و شرکایی که پیدا می کنند، خیلی بیشتر 
اس��ت و آنها هم برای همین سعی می کردند سکوت اختیار 
کنند و فقط فوتبال ش��ان را بازی کنند و بروند. این چنین 
کاری، یعن��ی قمار و تبانی، نیاز به شبکه س��ازی دارد. یک 
ف��رد نمی تواند به تنهایی خودش برود و چنین کاری بکند. 
از زمانی که او شبکه س��ازی کند و آدم های زیادی را درگیر 
ماجرا کند و این پول ها وارد زندگی اش شود، کم کم همه این 
چیزها برایش به یک موضوع عادی تبدیل می شود و با آنها 

معمولی برخورد می کند.
 ش�ما نگران واكنش منفی هواداران فوتب�ال نبودید؟ به 
هرحال با روایت این فیلم اساس�ا كلیت فوتبال كمی دارد 

زیر سوال می رود.
این قضیه 2 جنبه دارد. درس��ت اس��ت که به هر 
حال نگرانی برایم وجود داش��ت ول��ی دلگرمی ام به 
همان مردمی بود که در شمال کشور از این موضوع 
داشتند غصه می خوردند. یعنی اینجور نیست که فکر 
کنید همه خوش��حال هستند و همه جزو این بازی 
شده اند، نه! آنقدر آدم هایی هم هستند که فوتبال را 
فقط برای فوتبال دوست دارند و از آن لذت می برند، 
که همین ها دلگرمی ما بودند و بیشتر سوق 
داده می شدیم به اینکه بیاییم و به 
افشای این موضوع دست بزنیم.

 فیلم ه�ای خارج�ی هم 
دیده اید كه روی ساخت 
»ب�ازی را بکش« تاثیر 

بگذارند؟
خیلی فیلم دیدیم؛ 
چون ما اساس��اً زیاد 
فیل��م می بینی��م و 
ش��اید بتوانم بگویم 
هر شب حداقل یک 
داریم  تماشا  نوبت 
اما از بین همه این 
فیلم های ورزشی، 
درباره  آنه��ا  اکثر 
ظه��ور و س��قوط 
یک ستاره یا یک تیم 
هس��تند. در این میان 
یک مستند که خیلی 
دوست داشتیم درباره 
فوتبال آمریکایی بود 
که نش��ان م��ی داد 
چقدر ضرباتی که در 
این ورزش به سر  زده 
می شود برای ورزشکاران مضر 
اس��ت. آخر کار اثب��ات کردند 
ک��ه همه اینهای��ی که ضربات 
محکمی به سرشان می خورد، 
بعده��ا دچار ضایعات ش��دید 
فیزیکی و جسمی می شوند ولی 

آن کمیته ای که در آمریکا مسؤول چنین موضوعی است، اجازه 
نمی دهد این موضوع مطرح شود چون اگر ضربات کنترل شود، 
میزان طرفداران آن ورزش پایین می آید؛ یعنی یک لاپوشانی 
بزرگ در این زمینه وجود دارد. در همه کشورها وقتی چیزی 
موضوعی پرطرفدار می شود و پول زیادی با خودش می آورد، 
اگر نکات منفی در آن کار باشد، عده ای تلاش می کنند این 

مسائل دیده نشود.
 ظاهرا باید گفت مس�اله ای كه ش�ما مطرح كردید، فراتر 
از ش�رط بندی است و به حوزه های فاسدتر و خطرناك تری 

می كشد.
بله! ش��رط بندی با تبانی خیلی متفاوت اس��ت. در دنیا 
مرسوم است که آدم ها روی موضوعاتی شرط بندی می کنند 
ولی اگر برای آن شرط بندی تبانی به هم بکنند، دیگر آنجا 

خط قرمز است. 
 مقایسه ای بین فیلم شما و فیلم »تومان« به وجود آمد كه 
لابد از آن خبر دارید. شما فیلم »تومان« را دیده اید كه آن 

هم درباره شرط بندی در فوتبال بود؟
بله! البته آن فیلم درباره سقوط یک شرط بند بود. آدمی 
که خودش ورزش��کار هم نبود، وارد این فضا می شود و پول 
درمی آورد و سقوط می کند اما فیلم ما درباره یک مربی است 

که می خواهد تبانی ها در ورزش را افشاگری کند.
 یک چیز دیگری كه امس�ال در فجر مطرح ش�د، این بود 
كه در یک دوره از جش�نواره، 2 فیلم بود كه ربط به فوتبال 
داشتند؛ یکی »1968« و یکی هم فیلم شما. بعضی ها این را 
به سال قبل از آن ربط دادند و گفتند چون از »پرویز خان« 
استقبال شد، این انگیزه به وجود آمد كه افراد دیگری هم 
س�مت فیلم های فوتبالی بروند. كارگ�ردان فیلم »1968« 
احتمالا توضیح جداگانه ای بدهند اما خود ش�ما چقدر این 

گزاره را تایید می كنید؟
نه! چنین چیزی نبود. ما قبل از اینکه حتی »پرویزخان« 
به وجود بیاید، فیلمنامه مان را نوشته بودیم و کارش تمام شده 
بود. این فیلمنامه سال ۹۹ نوشته شده و پروانه ساخت آن را 
سال 1۴01 گرفتیم که خبرش در شورای صدور پروانه ساخت 
موجود است. به علاوه داستان ما زیاد به فوتبال و اینکه فوتبال 
چیست و چرایی اش ربطی ندارد. می توانم بگویم بیشتر یک 
موضوع اجتماعی داریم که حالا در بستر فوتبال شکل می گیرد 
و می تواند در بستری دیگر هم شکل بگیرد، چون  این یک 
دغدغه اجتماعی است. »پرویزخان« درباره ظهور و سقوط و 
دوباره ظهور و اوج گرفتن یک مربی بود و جزو آن دسته از 
فیلم های ورزشی قرار می گیرد که کاملا ورزشی هستند اما 

فیلم ما مایه های اجتماعی دارد.
 اگر باز هم فیلم بس�ازید، دوربین ت�ان را باز هم از تهران 

بیرون می برید؟
بله، حتما! من اصلا در تهران مغزم کار نمی کند. باید حتما 
یک جایی خارج از تهران باشد، مثلا طبیعت یا یک جایی که 
کمی ناآشنا باشد تا بتوانم قصه بگویم. خودم بیشتر دوست 
دارم س��اختن فیلم های علمی- تخیلی را یاد بگیرم. سینما 
باید شما را ببرد به یک جهان دیگر. حالا چون ما دسترسی 
به فیلم های علمی - تخیلی و آن نوع سینما نداریم، حداقل 
می توانیم جای مان را عوض کنیم. در تهران محصور می شویم 
ب��ه آپارتمان، خیابان های ش��لوغ، دوباره آپارتم��ان و دوباره 
خیابان های شلوغ. یک کار خوبی که می شود کرد این است 

که حداقل از اینجا خارج شویم.
 پس همچنان انگیزه دارید كه باز هم كار كنید و خارج از 

تهران فیلم بسازید؟
بله! خیلی. استقبال از سینمای اجتماعی در ایران کم است. 
یعنی از میزان فروش و از میزان تعداد سینماهایی که در اختیار 
این نوع فیلم ها قرار می گیرد، این مشخص است که با اقبال 
درستی مواجه نمی شوند. باید دغدغه مند باشی یا یک تیم یا 
یک ش��رکت یا یک بخش خصوصی برای دغدغه تو در این 
زمینه پا به میدان بگذارد ولی خب می بینید که به گونه ای با 
این نوع فیلم ها برخورد می شود که آدم را دلزده می کند. آدم 
دلش می سوزد برای این همه زحمتی که کشیده شده است.

 البته تلویزیون خوب برای فیلم شما تبلیغ می كند.
بله! خدا را شکر از این جهت حمایت می شود ولی اتفاقی 
که افتاده این است که خانواده های سینمارو انتخاب شان بیشتر 
فیلم های دیگر است. مگر یک خانواده چند بار در ماه به سینما 
می رود؟ سینما رفتن آیین هر هفته آدم ها که نیست و در این 
شرایط انتخاب اول شان کمدی خواهد بود و نمی شود بروی 
و بگویی آقا این را انتخاب نکنید؛ چون انتخاب هر آدمی به 
ما هیچ ربطی ندارد. شاید بشود از جنبه های دیگر یک سری 
حمایت هایی کرد که بالاخره سینمای اجتماعی کمی بیشتر 
دیده ش��ود و بیش��تر درباره اش گفت وگو ش��ود و مردم هم 
جزو سبد انتخاب شان قرار بگیرد. اگر این اتفاق نیفتد، شاید 
کسانی که انگیزه دارند وارد فضای سرمایه گذاری در سینما 
شوند، انتخاب شان برود به سمت و سوی دیگر. یعنی با خود 
بگوید این جنس سینما بازگشت سرمایه ندارد و بهتر است 
بروم و سرمایه ام را جایی ببرم که بتواند برگردد. این بستگی 
به یک سری سیاست های کلان دارد که خارج از عهده من و 
شماست و ما عمدتا مثل بقیه دوستان مان می توانیم گله مندی 
کنیم و اینکه چه راهکاری را می طلبد پروسه دیگری است و 

جنبه های دیگری دارد.

گفت وگوی »وطن امروز« با محمد ابراهیم عزیزی، كارگردان فیلم »بازی را بکش«  

قمارباز و  دوگانه هوادار 

حضرت امام حسن عسکری)ع(: 

تمام پلیدى ها و زشتی ها در خانه اى نهاده شده که کلید آنها 
دروغگویی است. فرهنگ و هنر

چهارشنبه 7 خرداد 14۰4
وطن امروز    شماره 4328

نامه عاشقانه امام خمینی به 
همسرشان در میانه سفر حج

الهی  تصدقت شوم؛ 
قربانت بروم، در این 
م��دت ک��ه مبتلای 
ب��ه جدایی از آن نور 
چش��م عزیز و قوّت 
قلبم گردیدم متذکر 
شما هستم و صورت زیبایت در آینه قلبم منقوش 

است.
عزیزم! امیدوارم خداوند ش��ما را به سلامت و 
خوش در پناه خودش حفظ کند. ]حالِ [ من با هر 
شدتی باشد می  گذرد ولی بحمدالله تاکنون هرچه 
پیش آمد خوش بوده و الان در شهر زیبای بیروت 
هستم. حقیقتاً جای شما خالی است. فقط برای 
تماش��ای ش��هر و دریا خیلی منظره خوش دارد. 
ص��د حیف که محبوب عزیزم همراه نیس��ت که 

این منظره عالی به دل بچسبد.
در هر حال امش��ب شب دوم است که منتظر 
کشتی هستیم، از قرار معلوم و معروف یک کشتی 
ف��ردا حرکت می  کن��د ولی ماها ک��ه قدری دیر 
رسیدیم، باید منتظر کشتی دیگر باشیم. عجالتاً 
تکلیف معلوم نیست. امید است خداوند به عزت 
اج��داد طاهرینم که همه حجاج را موفق کند به 
اتمام عمل، از این حیث قدری نگران هستیم ولی 
از حیث مزاج بحمدالله به س��لامت، بلکه مزاجم 

بحمدالله مستقیم تر و بهتر است.
 خیلی س��فر خوبی اس��ت جای ش��ما خیلی 
خیلی خالی است. دلم برای پسرت ]سیدمصطفی 
خمینی که آن  زمان ۳ س��اله بوده[ قدری تنگ 
ش��ده است. امید اس��ت هر دو ]تو راهی »علی« 
که مدتی پس از تولد بر اثر بیماری درگذش��ت[ 
به سلامت و س��عادت در تحت مراقبت آن عزیز 
و محافظت خدای متعال باش��ند. اگر به آقا ]پدر 
خانم[ و خانم  ها  ]مادر و مادربزرگ خانم [ کاغذی 
نوش��تید، س��لام مرا برس��انید. من از قبَِل همه 

نایب الزیاره هستم.
به خان��م ش��مس آفاق ]خواهرخانم[ س��لام 
برسانید و به توسط ایشان به آقای دکتر ]علوی[ 
س��لام برس��انید. به خاورس��لطان و ربابه سلطان 

سلام برسانید.
صفحه مقابل را به آقای ش��یخ عبد الحس��ین 

بگویید برسانند.
ایام عمر و عزت مستدام. تصدقت.

قربانت: روح الله.
سیدروح الله موسوی خمینی
صحیفه امام
جلد یک، صفحه 2

***
فیش حقوقی یک نماینده 

سرشناس مجلس شورا!
حبیب الله نوبخ��ت که از مخالفان بود و حتی 
مدرس در مجلس به اعتبارنامه وی رأی مخالف 
داد، می گوید: »مدرس مردی کریم و بخش��نده 
بود و همیشه جماعتی گدا و مداح و دعاگو گرد 
خانه اش طواف می کردند. عادتش بر این بود که 
در خانه ش��ب کلاهی به س��ر داشت، یک روز که 
کیس��ه اش تهی بود گدایی به س��ماجت دامنش 
را گرفت��ه و ره��ا نمی کرد، مدرس دس��ت برد و 
شب کلاه را از سر برگرفت و پیش آن گدا افکند. 
شب کلاهش قلمکار کهنه ای بود، مرد شب کلاه را 
از این  رو به آن رو کرد و سبک گرفت؛ می خواست 
سخنی به انکار بگوید که یکی از مریدان آن مرحوم 
چنان  بازی که خود را بر شکار افکند از جا پرید 
و شب کلاه را از دست گدا برکشید و بوسید و به  
جای آن یک اسکناس صد تومانی به دستش داد. 
گدا تازه فهمید که آن کلاه چه کالای گرانبهایی 
است. فریاد برآورد که نمی دهم، نمی دهم. چند نفر 
بازاری که با آن مرید یار و مددکار بودند، دس��ت 
کرم برگش��ادند مبلغی به او دادند و آن گدا 2۶0 
تومان جمع کرد، ولی غبن داشت و می گفت ۳00 

تومان می خواهد«.
روزی که آقا هیچ چیز برای بخش��یدن نداشت، 
گفت: این دیگ آشپزخانه را بگذارید مغازه مشهدی 
عبدالکریم و پول بگیرید و به او بدهید. من گفتم: آقا! 
بجز این دیگ چیز دیگری برای پختن غذا نداریم، 

گفت: اشکالی ندارد.
مرحوم م��درس نه تنها در دوران وکالت، بلکه 
هنگامی که در اصفهان در اوج فقر و تنگدستی، 
دوران طلبگی را می گذراند هم دستی باز و گشاده 
داشت. یکی از نویسندگان از قول یکی از طلاب 
مدرسه »جده کوچک« اصفهان می نویسد: »یکبار 
که ش��هریه طلاب دیر رس��یده بود، وضع طلاب 
خوب نبود و عده ای گرس��نه بودند. طلبه ای نزد 
مدرس آمد. مدرس به او یک پول داد و گفت برو 
ن��ان بخر. طلبه دیگری آمد و مدرس پولی دیگر 
برای خرید نان به او داد. من تعجب کردم و گفتم: 
مدرس! هنوز که ش��هریه نرسیده، پس تو پول از 
کجا آورده ای؟ مدرس جواب داد: مگر »مرد« هم 
بی پول می ش��ود؟ امشب بیا منزل تا به تو نشان 
ده��م که پول از کجا می آورم. ش��ب رفتم منزل 
م��درس. صبح زود از خواب بلند ش��دیم، پس از 
خواندن نماز، مدرس طناب و س��طلی برداشت و 
در کوچ��ه راه افتادیم. مدرس فریاد می زد: »آب 
می کشیم، آب می کش��یم«. خلاصه! در خانه ای 
مشغول کار ش��دیم، پس از اتمام کار، مدرس ۳ 
پ��ول مزد گرفت. آن��گاه رو به من کرد و گفت:  با 
ای��ن ۳ پول، هم می توانم خودم نان بخورم و هم 

به 2 طلبه کمک کنم«.
تقی دژاكام و سیدمصطفی سادات
مدرس در مکتب تربیتی اسلام
روزنامه کیهان
11 آذرماه 1۳۶۹
صفحه ۶

گردآورنده:تقی دژاكام

به عبارت دیگران

ادامه از صفحه اول
در اردوگاه نصیرات، در بمبارانی 
ش��دید، بیش از ۴0 کودک کشته 
شدند و اجسادش��ان در حالی  که 
هنوز لباس خواب بر تن داشتند، از 

زیر آوار بیرون کشیده شد.
در اردوگاه خان یونس، در حمله ای که به گفته شاهدان توسط 
پهپادهای اس��رائیلی انجام شد، خانه ای ۳ طبقه که میزبان 5 

خانواده بود، به کلی منهدم شد و هیچ کس زنده نماند.
بر اس��اس آخرین گزارش های منتشرشده تا تاریخ 2۶ مه 
2025/ 5 خرداد 1۴0۴، شمار شهدای حملات اسرائیل به نوار 
غزه از 7 اکتبر 202۳/ 15 مهر 1۴02 تاکنون به 5۳ هزار و 7۶2 
نفر رسیده است که از این تعداد، 70 درصد را زنان و کودکان 

تشکیل می دهند. این سوای 10 تا 20 هزار مفقودی است که 
زیر آوارند و یقینا به شهادت رسیده اند. همچنین تعداد مجروحان 

به 112 هزار و 1۹7 نفر افزایش یافته است.
این آمارها نش��ان دهنده افزایش چشمگیر شهدا نسبت به 

گزارش های پیشین است.
برای مقایسه، تا ماه مه 202۴/ خرداد 1۴0۳، طبق گزارش 
وزارت بهداش��ت غزه ۳۴ هزار فلس��طینی در حملات هوایی 
اسرائیل شهید شده بودند که از این تعداد، بیش از 1۳ هزار نفر 

کودک و حدود ۹ هزار نفر زن بودند. 
افزایش این آمار نسبت به سال گذشته عمدتاً به دلیل شدت 
گرفتن حملات هوایی و زمینی اسرائیل به مناطق مسکونی، 
مدارس و بیمارستان های غزه است؛ حملاتی که منجر به ویرانی 
گسترده زیرساخت های غیرنظامی و افزایش بحران انسانی در 

باریکه ای ۳۴0 کیلومتری شده است.
در این شرایط، سازمان های بین المللی و حقوق بشری بارها 
نگرانی خود را نس��بت به وضعیت انس��انی در غزه ابراز کرده و 
خواس��تار توقف فوری حملات و آغاز مذاکرات برای برقراری 
آتش بس شده اند و این وضعیت را با واژه هایی چون »نسل کشی 

سیستماتیک« و »پاکسازی قومی مدرن« توصیف کرده اند.
با وجود انتشار اسناد، فیلم ها و تصاویر تکان دهنده از جنایات 
رخ داده، واکنش ه��ای بین المللی در بس��یاری موارد مبهم، با 
تأخیر فراوان یا همراه با توجیه بوده  اس��ت. ایالات متحده به  
عنوان مهم ترین متحد اسرائیل، در طول این جنگ، چندین بار 
قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل برای آتش بس فوری 
را وتو کرد و اتحادیه اروپایی نیز با وجود ابراز نگرانی، هیچ اقدام 

قاطعی برای توقف این جنایات انجام نداد.

ب��ا این حال، اف��کار عمومی دنیا بوی��ژه در میان ملت ها و 
سازمان های مردمی، علیه جنایات اسرائیل بسیج شده  و در قالب 
تظاهرات میلیونی در لندن، پاریس، نیویورک، برلین و تهران، 
خواستار پایان فوری جنگ و محاکمه عاملان آن در دادگاه های 

بین المللی شده  است.
حمله به مدرس��ه جرجاوی، فقط یک نقطه در نقش��ه ای 
بزرگ از خش��ونت و نقض سیستماتیک قوانین جنگی است. 
مدارس، بیمارس��تان ها، اردوگاه ها و خانه ها، همگی به اهداف 
جنگی تبدیل ش��ده اند، در حالی  که س��اکنان آنها حتی هیچ 
نقش نظامی هم ندارند. در برابر این فجایع، سکوت یا بی عملی 
جهانی نه تنها حمایت ضمنی از جنایتکاران جنگی محسوب 
می شود، بلکه مشروعیت نهادهای حقوق بشری بین المللی را 

نیز زیر سؤال می برد.
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